الملخــــص:
تهدف هذه الدراسة إلى معرفة أثر جائحة كوفيد-19 على المردودية المالية للمؤسسات الاقتصادية، و ذلك بالاعتماد على أسلوب دراسة الحالة بالتطبيق و تم اسقاط الدراسة على مؤستتي نفطال- مقاطعة تبسة و مؤسسة اتصالات الجزائر- وكالة تبسة من خلال قياس المردودية المالية باستخدام مؤشرات متمثلة في النسب المالية، المردودية، أثر الرافعة المالية، وذلك خلال الفترة (2019-2021)، و لإبراز الأثر تم اعتماد المنهج التحليلي المقارن لتقييم المردودية المالية للمؤسستين خلال فترة جائحة كوفيد-19 و المقارنة بينهما.
و توصلت الدراسة إلى أن الجائحة أثرت بشكل سلبي على المردودية المالية لمقاطعة نفطال- بولاية تبسة و هذا راجع إلى اعتمادها على الطرق التقليدية في التحصيل مما أدى الى انخفاض ايراداتها، مع الزيادة في أصولها الصافية و ديونها المالية، و خلال نفس الفترة أثرت بشكل ايجابي على المردودية المالية لمؤسسة اتصالات الجزائر- لولاية تبسة و هذا بالنظر الى اعتمادها على الطرق الحديثة في تحصيل ديونها و انتهاجها أسلوب الحوسبة السحابية في التسيير.
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Abstract:
This study aims to know the impact of the covid-19 pandemic on the financial profitability of economic institution, and this was done by relying on the method of case study by application, profitability, the impact of financial leverage, during the period (2019-2021), and to highlight the impact, the adoption of the comparative analytical approach to assess the financial profitability of the two institutions during the period of the covid-19 pandemic and the comparison between them.
The study concluded that the pandemic had a negative impact on the financial profitability of the Naftal canton in the state of tebessa due to its dependence on traditional methods of collection, which led to a decrease in its revenues with an increase in its net assets and financial debts, while it positively affected the financial profitability of Algeria Telecom for the state of tebessa, to its reliance on modern methods of collecting its debts and its adoption of the cloud accounting method in management.    
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